

**Too Much - Not Enough**

**28TH EPF ANNUAL CONFERENCE  
27.-29.03.2015 IN Stockholm, Sweden**

- [Introduction to the Conference Theme](#)
- [Call for individual papers](#)
- [Programme](#)
- [Registration](#)

p.13

**Ad Hoc Group On collective traumas  
Thursday, 09:30-13:30  
Chair: Eva Weil**

Our work is focused on the experience of the psychic treatment of mass murder survivors and their offspring.

In order to theorize this kind of clinical work, we have relied on psychoanalytic texts that question the links between the individual, culture and history – Group Psychology and the Analysis of the Ego being the primary text but we also refer to clinical accounts by colleagues, to the writings of survivors and their offspring as well as to some of the findings of contemporary history, political anthropology, etc..

The questions we wish to tackle with our EPF colleagues are the following:

After the mass murders of the twentieth century, what has become of the theory of psychic trauma in this day and age? It seems to us that its various reworkings deserve some investigation.

The links between the patient's dissociations and the collective events force us to wonder how such links are acted out in the transference and how they can be handled and interpreted. Before being formulated collectively, the historical event seems, in our view, to have been through a latency period that determines the modalities of transmission of the lived experience from one generation to the next. What would be the nature of this latency period, what is its function, what are the psychic operations that are carried out in its midst? In Freud's model of the mind, culture and the collective are located in the psyche from the outset and this inherited core is made up of traces of our ancestors' lived experiences.

Over the ten years during which our seminar has been held, the interventions of some of our colleagues have led us to envision the interweaving of the individual and the collective in the experience of the treatment in terms that depart from the strictly oppositional and dual. A logic that differs from that of the simple articulation of the individual and the collective is seemingly called insofar as it is difficult to make out the limits of these categories in a clear-cut and definite way.

In order to explore this interweaving, each participant has resorted to various models which we are led to question in turn.

Stockholm 2015

## Trop - Pas Assez

# 28ème CONGRÈS DE LA FEP 27.-29.03.2014 à Stockholm, Suède

### [Introduction dans le sujet de la conférence](#)

- [Call for individual papers](#)
- [Programme](#)
- [Inscription](#)
- [Complément au Programme](#)

p.13 **Groupe ad hoc** «

**Traumas collectifs »  
Jeudi 09:30h-13:30h  
Chair : Eva Weil**

L'expérience du traitement psychique des survivants des meurtres de masse et de leurs descendants est au centre de notre travail.

Pour pouvoir penser cette clinique, nous avons pris appui sur les textes psychanalytiques interrogeant les liens entre l'individu, la culture et l'histoire - Psychologie des masses et Analyse du Moi en étant les textes princeps, mais, nous nous appuyons aussi sur les récits de cures de collègues, les écrits des survivants et de leurs descendants ainsi que certains travaux issus de l'histoire contemporaine, de l'anthropologie politique, etc..

Les questions que nous souhaitons aborder avec nos collègues de la FEP sont :

Aujourd'hui, après les meurtres de masse du XXème siècle qu'est devenue la théorie du trauma psychique ? Ses remaniements sont à interroger, nous semble t il. Les liens entre les dissociations du patient et les événements collectifs nous contraignent à nous demander comment ces liens sont mis en acte dans le transfert et comment ils peuvent être traités et interprétés ? L'événement historique avant d'être collectivement élaboré nous a semblé traverser généralement un temps de latence qui détermine les modalités de transmission de l'expérience vécue d'une génération à une autre. De quelle nature serait ce temps de latence, quelle est sa fonction, quelles sont les opérations psychiques qui s'y accomplissent ?

Dans le modèle que Freud propose à la pensée, culture et collectif sont dès l'origine à l'intérieur du psychisme, et ce noyau hérité est constitué des traces des expériences vécues par nos ascendants.

Au cours des 10 années où s'est tenu notre séminaire, les interventions de certains collègues nous ont conduits à envisager les intrications de l'individuel et du collectif dans l'expérience de la cure autrement qu'en termes de dualité et d'opposition exclusives. Une autre logique que celle de la simple articulation entre individuel et collectif semble nécessaire car il est difficile de distinguer de manière tranchée et assurée des limites de ces catégories.

Pour travailler cette intrication, chaque intervenant a recouru à différents modèles qui nous amènent à les interroger à nouveau.